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عدم تضعیف دولت به این معنی نیست که منتقد 
دولت نباشیم. مردم از ما می خواهند که شما صدای 
ما را برسانید و مشکلات را بگویید. ما مشکلات را 

می گوییم، اما باید گوش شنوایی هم باشد
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر آیت الله مکارم شیرازی، این 
مرجع تقلید شیعیان امروز در دیدار محمدمهدی اسماعیلی وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی که در دفتر این شخصیت حوزوی انجام 
شد، نقش این وزارتخانه را در تبیین مسائل فرهنگی مهم دانست 
و اظهار کرد: وزارت ارشــاد باید به مسائل اسلامی و فرهنگی 

توجه بیشتری کند.
وی کشورداری در این شرایط را کاری سخت دانست و افزود: 
رئیس جمهور و وزرای محترم بدانند که در شــرایط ســختی 
هستند؛ درست است که دشمن به شدت در حال فعالیت است اما 

چنان نیست که تمامی راه ها بسته باشد.

اســتاد سطوح عالی حوزه با تأکید بر اینکه نباید طوری رفتار 
کنیم که دولت تضعیف شود، گفت: عدم تضعیف دولت به این 
معنی نیست که منتقد دولت نباشیم. مردم از ما می خواهند که 
شما صدای ما را برسانید و مشکلات را بگویید. ما مشکلات را 
می گوییم، اما باید گوش شنوایی هم باشد. بنابراین کاری کنید 
که این دولت إن شاء الله موفق بشود.وی در پایان تصریح کرد: 
وظیفــه ما دعا کردن و تذکر دادن به دولتمردان و امید دادن به 
مردم است ولی باید توجه نمود که اگر امید از مردم گرفته شود کار 
مشکل می شود؛ باید کاری کنیم که مردم امیدوار باشند و امیدشان 
تبدیل به یأس نشود.وی به ضرورت رعایت قانون حجاب تأکید 
کرد و افزود: مسأله حجاب در حال حاضر با مسائل سیاسی گره 
خورده و عده ای می گویند اگر بتوانیم حجاب را حذف کنیم نظام 
جمهوری اسلامی کم رنگ می شود.مرجع تقلید شیعیان، خشونت 
و فشار را در مسأله حجاب کارساز ندانست و گفت: مسأله حجاب 

راه های فرهنگی دارد؛ البته صدا و سیما نیز باید بیشتر از این به 
مسأله حجاب اهمیت دهد.آیت الله مکارم شیرازی در ادامه به 
مســائل و مشکلات حوزه چاپ و نشر پرداخت و تصریح کرد: 
یکی از مهم ترین راه های نشر فرهنگ، کتاب و مجله است اما 
متأسفانه در حال حاضر قیمت کاغذ چندین برابر شده است و این 
گرانی باعث مشکلاتی دیگری از جمله تعطیلی و بیکاری مراکز 
چاپ و نشر و اصناف وابسته به آن شده است. وی به گرانی کتاب 
و لزوم ارائه تسهیلات در این زمینه اشاره کرد و افزود: افراد زیادی 
هستند که علاقمند به کتاب و کتاب خوانی هستند اما قدرت خرید 
کتاب را ندارند.آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به افزایش هزینه 
حج، عنوان کرد: گرانی حج هم عواملی دارد که مهمترین آن، 
گرانی ارز است ولی دولت می تواند برای آن تسهیلات بیشتری 
بگذارد تا مردمی که سال هاست انتظار حج را می کشند بتوانند 

برای انجام مناسک حج به خانه خدا مشرف شوند.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار با وزیر ارشاد؛

»خشونت و فشار« در مسأله حجاب، کارساز نیست
امام جمعه بوشهر:

  قیمت ها با محاسبه اقتصادی جور در نمی آید
امام جمعه بوشهر با بیان اینکه قیمت ها و گرانی کالاها مورد گلایه و شکایت 
جدی مردم است گفت: چرا باید این چنین برخی افراد سودجویی و کسانیکه 

باید نظارت کنند فعالیت خود را انجام نمی دهند.
 به گزارش اقتصادآنلاین، آیت الله غلامعلی صفایی بوشهری در خطبه های نماز جمعه بوشهر 
به گرانی کالاها و ضرورت نظارت بر قیمت ها پرداخت و خاطر نشان کرد: واقعاً قیمت ها و گرانی 
کالاها مورد گلایه و شکایت جدی مردم است، قیمت ها که اصلًا با محاسبه اقتصادی جور در 
نمی آید، یک کالا که در ایران تولید می شود و قیمت تمام شده آن مشخص است ولی در بازار 
با چندین برابر قیمت تمام شده به فروش می رسد.امام جمعه بوشهر، اضافه کرد: مردمی که 
این همه عزیز، بزرگوار، در خدمت اسلام، ایران و انقلاب اسلامی هستند چرا باید این چنین 
برخی افراد سودجویی کنند، کالاها را گران بفروشند و کسانیکه باید نظارت کنند فعالیت خود 

را انجام نمی دهند.
صفایی بوشهری، با بیان اینکه مردم به شدت از گرانی کالاها گلایه دارند و به شدت ناراحت 
هستند تأکید کرد: مردم پای انقلاب و نظام اسلامی ایستاده اند و در تمام فراز و نشیب های این 
۴۴ سال انقلاب در همه شرایط در کنار انقلاب و در خط امام راحل و مقام معظم رهبری و 
خون شهدا ایستاده اند، اما توقع دارند که یک نظارت بر فضای اقتصاد جامعه شود که این چنین 
اجحاف صورت نگیرد.نماینده ولی فقیه در استان بوشهر، ادامه داد: مردم در کنار مسئولان قرار 

دارند، عنایت شود این اجحاف ها و گرانی کالاها که واقعاً مردم از گلایه دارند برطرف شود.

وزیر اقتصاد:
 شورای رقابت مصوبه ای

برای توقف فروش خودرو در بورس ندارد
خاندوزی، وزیر اقتصاد گفت: مصوبه شــورای عالی بورس مبنی بر عرضه 

خودرو در بورس ادامه دارد مگر اینکه شورای رقابت تصمیم دیگری بگیرد.
به گزارش بازار، احسان خاندوزی در جمع خبرنگاران درباره آخرین وضعیت فروش و عرضه 
خودرو در بورس گفت: مصوبه شورای عالی بورس همان مصوبه قبلی است، اما درباره مشمول 
شدن ذیل قوانین رقابت و انحصار به طور قانونی، شورای رقابت است که در این باره تصمیم 

می گیرد.
وزیر اقتصاد در پاسخ به سوالی درباره اینکه چرا شورای رقابت با عرضه خودرو در بورس مخالف 
است؟ ادامه داد: ما به این موضوع نرسیدیم که شورای رقابت مخالف باشد و آن مصاحبه، نظر 
شخص رییس شورای رقابت بود. همان مصوبه شورای عالی بورس مبنی بر عرضه خودرو در 
بورس ادامه دارد مگر اینکه شورای رقابت تصمیم دیگری درباره قوانین رقابت و انحصار بگیرد.

خبر جدید از رتبه بندی معلمان 
زمان پرداخت معوقات فرهنگیان مشخص شد

یوسف نوری،به ارزیابی و اعلام آخرین اخبار از اجرای قانون نظام رتبه بندی 
معلمان پرداخت و گفت: حدود ۸۰۹ هزار نفر از همکاران فرهنگی از مزایای 
رتبه اول برخوردار شــدند و اکنون همکارانم در حال بررسی سوابق برای 
تعیین رتبه قطعی هستند که تعدادی صادر شده است. صدور هر یک رتبه  
۱۰۰ نفر – ســاعت زمان در دانشگاهها نیاز دارد اما در آموزش و پرورش 

همکارانم با سرعت بیشتری مشغول کار بر روی این موضوع هستند.
به گزارش گسترش نیوز، وزیر آموزش و پرورش افزود: هر زمان که رتبه قطعی صادر شود، 
مزایای درنظر گرفته شده برابر سقف ۳۸ هزار میلیارد تومانی که در بودجه برای این امر دیده 

شده، از ۳۱ شهریور سال ۱۴۰۰ برای آنها محاسبه و مابه التفاوت ها پرداخت خواهد شد.
نوری با بیان اینکه برخی افراد مانند کارمندان اداری مشمول بخشنامه ۲۳۰ سال ۵۸ نمی شوند 
و اداری صرف هستند، طبق قانون از رتبه بندی مستثنی شده اند گفت: برای این افراد باید از 
روش هایی چون فوق العاده ویژه و سایر روش های جایگزین استفاده کنیم تا این نابرابری که 
احساس می شود رفع شود. رتبه بندی مختص گروه معلمین است و شامل گروه هایی چون 
خدمتگزاران مدارس هم نمی شود. درباره معلمان مهرآفرین هم مشکلاتی از حیث قانونی به 

وجود آمده بود، با این حال ما چندماه قبل علی الحساب رتبه بندی را برایشان واریز کردیم.

پیش بینی بازار میوه شب عید  
قیمت خرید از باغدار بالا نیست، اما سایر هزینه ها 

قیمت مصرف کننده را بالا می برد
مدیرعامل اتحادیه سراسری باغبانی ایران گفت: هر چند قیمت خرید میوه از 
باغداران برای تامین ذخایر شب عید بالا نیست، اما تورم هزینه های مترتب 
از جمله بالا رفتن هزینه حمل و نقل، کارگری و سبد، قیمت در بازار مصرف 

را بالا می برد.
در هفته ابتدایی دی ماه سال جاری محسن شیراوند، معاون بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی 
خبر داد: »امسال برای بهبود شیوه تنظیم بازار شب عید و با فراهم آمدن زیرساخت های لازم، 
تنظیم بازار میوه شب عید به بخش خصوصی واگذار شده است. در روش اجرایی جدید میزان 
دخالت دولت از تمرکز در سیاستگذاری، نظارت و اجرا به حداقل کاهش می یابد و به استان ها 
واگذار می شود«. به گفته کارشناسان، هر چند این واگذاری بدون اشکال نیست و با تاخیر انجام 
شده، اما اقدام خوبی برای حرکت به سوی ایجاد بازار رقابتی و سالم است که منافع آن شامل 

تولیدکننده و مصرف کننده در ایام نوروز خواهد شد.
کمال یداللهی، مدیرعامل اتحادیه سراسری باغبانی ایران، در گفت و گو با اقتصاد آنلاین درباره 
پیش بینی خود از بازار میوه شب عید با واگذاری تنظیم بازار به بخش خصوصی، اظهار کرد: 
پیش بینی ما این است که بازار میوه شب عید نسبت به سال های گذشته از آرامش بیشتری 
برخودار باشد، چرا که بیش از هر زمان دیگری بازار رقابتی است.وی ادامه داد: در بازار رقابتی 
عرضه محصول به سمت کیفیت بیشتر و قیمت مناسب تر می رود که اتفاق خوب برای بخش 

تولید و مصرف است.
یداللهی در پاسخ به اینکه با این اوصاف مردم باید منتظر ارزان شدن میوه شب عید باشند، 
گفت: بازار رقابتی لزوما به معنی ارزان شدن کالا نیست و قیمت مناسب و کیفیت بالاتر مد نظر 
است.وی درباره پیش بینی خود از قیمت پرتقال به عنوان یکی از میوه های پر مصرف ایام نوروز 
گفت: با توجه به میزان تولید بالای پرتقال در کشور  و عرضه کافی آن در پایان سال، انتظار می 

رود این میوه با قیمت مناسب به دست مصرف کننده برسد. 
یداللهی معتقد اســت؛ اما تفاوت قیمت خرید میوه از باغداران تا بازار زیاد خواهد بود چراکه 
هزینه های مترتب با توجه به تورم می تواند قیمت پایه میوه عید را افزایش زیادی دهد و در 
این افزایش بیش از همه تورم حمل و نقل، کارگری و سبد بر بالا رفتن قیمت برای مصرف 
کننده موثر خواهد بود.وی دیگر میوه پر مصرف برای نوروز را سیب عنوان کرد و گفت: با توجه 
به اینکه خرید سیب برای تامین ذخایر نوروز ماه ها قبل از واگذاری تنظیم بازار به تشکل ها انجام 

شده، درباره قیمت خرید آن از باغداران و قیمت برای مصرف کننده نمی توان اظهار نظر کرد.
مدیرعامل اتحادیه سراسری باغبانی ایران افزود: قیمت سیب با توجه به تنوع در رقم و اقلیم 
متفاوت است، اما در نهایت قیمت آن را نیز عرضه و تقاضا تعیین می کند.یداللهی همچنین پیش 
بینی کرد: قیمت میوه عید در استان های مختلف بر اساس تصمیم مسئولان استانی و اینکه 

تولیدکننده محصول باشند یا خیر، متفاوت باشد.

حساب و کتاب جالب دولت روی خانه های خالی
دولت درحالی درآمدی از محل مالیات خانه های خالی در لایحه بودجه سال 
آینده را پیش بینی کرده است که همواره انتقاداتی به شناسایی این خانه ها 
و تحقق درآمد دولت از محل مذکور در سال جاری وارد است؛ البته به نظر 
 می رسد قرار اســت راهکارهای جدیدی برای این موضوع به کار گرفته

 شود.
به گزارش خبرآنلاین، آنطور که دولت در لایحه بودجه سال آینده پیش بینی کرده، قرار است 
از خانه های مسکونی خالی از سکنه ۲۰۰۰ میلیارد تومان مالیات اخذ کند. این درحالی است که 
طبق آخرین آمار، مالیاتی که دولت در ۹ ماهه سال جاری از این محل اخذ کرده، یک میلیارد و 
۴۸۷ میلیون تومان بوده است. رقمی که به نظر نمیرسد تا پایان سال به بیش از دو میلیارد تومان 
هم برسد و مقایسه این ارقام نشان می دهد که دولت برای سال آینده روی مالیات خانه های 

خالی حساب زیادی باز کرده است.
این درحالی است که از زمانی که قانون اخذ مالیات از خانه های خالی اجرا شد، انتقادات زیادی 
به آن مطرح بود. بر این اساس بنای اخذ مالیات از خانه های خالی سال گذشته گذاشته و قانون 
مالیات خانه های خالی آذرماه سال ۱۴۰۰ مصوب شد. طبق این قانون اگر واحد مسکونی در 
شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز خالی از سکنه باشد، مشمول مالیات می شود و 
به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور، ماهانه مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به 
شرح ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه 

و سال سوم به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه خواهد شد.
وظیفه شناسایی خانه های خالی بر عهده وزارت راه و شهرسازی از طریق سامانه املاک و 
اسکان گذاشته شده است که این وزارتخانه با راه اندازی سامانه املاک و اسکان نسبت به ثبت 
اطلاعات سکونتی افراد اقدام کرد و کسانی که در مهلت تعیین شده نتوانستند این اطلاعات را 
ثبت کنند، خانه آن ها به عنوان خاله خالی به سازمان امور مالیاتی از سوی وزارت راه و شهرسازی 
معرفی شــد اما طبق نظر کارشناسان این وزارت خانه به عنوان نهاد مربوطه برای شناسایی 

خانه های خالی سریع و کارآمد عمل نمی کند.

اخبار کوتاه 

فرمانده انتظامی تهران بزرگ با تشریح جزئیات قتل 
مسلحانه یک دیپلمات در سفارت آذربایجان گفت: این 
فرد انگیزه خود را مسائل خانوادگی اعلام کرده است.

به گزارش مهر، سردار حسین رحیمی در تشریح جزئیات قتل 
یک دیپلمات در سفارت آذربایجان گفت: ساعت ۸:۲۵ صبح دیروز 
در حالی که یکی از اعضای ســفارت آذربایجان در مقابل درب 
ورودی سفارت در حال پارک خودروی خود بوده است، سرنشین 
یک دستگاه پراید که در فاصله نزدیک مستقر بوده از پشت سر 
با خودرو به پشت خودروی دیپلمات آذربایجانی می زند.فرمانده 
انتظامی تهران بزرگ خاطرنشان کرد: در ادامه این فرد با سلاح 
جنگی کلاشینکف از ماشین خارج می شود و در حالی که دیپلمات 
سفارت آذربایجان در حال ورود به سفارت بوده، مهاجم به همراه 
این فرد و با تیراندازی وارد سفارت شد و در مقطع ورودی سفارت، 
این دیپلمات را به قتل می رســاند و دو نفر دیگر را نیز مجروح 
و مضروب می کنــد.وی تصریح کرد: در همین حین بلافاصله 
تیم های عملیاتی پلیس وارد عمل می شوند و در حالی که ضارب 

قصد فرار داشت، توسط پلیس دستگیر شد.
رحیمی با بیان اینکه این فرد انگیزه خود را مسائل خانوادگی اعلام 
کرده است، خاطرنشان کرد: بلافاصله پس از این اتفاق تیم های 
ویژه یگان امداد پلیس و پلیس آگاهی در معیت قاضی دادسرای 

جنایی و سایر بخش های پلیس وارد محل شدند.

 احتمال تعطیلی سفارت آذربایجان
 در تهران در پی حمله مسلحانه دیروز

به گزارش اکوایران، سخنگوی وزارت خارجه آذربایجان اعلام 
کرد، در پی در پی حمله مسلحانه به سفارت این کشور در تهران 
احتمالا باکو این ســفارت خانه را تعطیل کند.آیخان حاجی زاده، 
سخنگوی وزارت خارجه آذربایجان در گفت وگویی با تی آر تی 
اعلام کرد که دولت باکو درصدد اســت تــا در آینده ای نزدیک 
سفارت خود در ایران را تخلیه کند. وی در ادامه گفت: هر کشور 
مسئول تضمین امنیت سفیران در کشورش است.وی عنوان کرد 
که طرف ایرانی مسئولیت کامل حمله به سفارت این کشور در 
تهران را برعهده دارد. همچنین تــی آر تی گزارش داد که فرد 

مسلح با سلاح کلاشینکف مسئول امنیتی سفارت باکو در تهران را 
کشته است.الهام علی اف، رئیس جمهور آذربایجان هم در واکنش 
به حادثه دیروز گفته: »من اقدام تروریســتی دیروز علیه سفارت 
کشورمان در تهران را به شدت محکوم می کنم و صمیمانه ترین 
تســلیت خود را به خانواده و بستگان ســتوان ارشد عسگروف 
اورخان رضوان اوغلو - که هنگام حفاظت از سفارت و کارکنان 
آن درگذشت - ابراز می دارم...ما خواستار بررسی فوری این اقدام 
تروریستی و مجازات تروریست ها هستیم. حمله تروریستی به 

نمایندگی های دیپلماتیک غیرقابل قبول است«.
واکنش ها به حمله مسلحانه به سفارت آذربایجان

رسانه های جمهوری آذربایجان به نقل از وزارت خارجه این کشور 
از احضار »سید عباس موسوی«، سفیر ایران در باکو در واکنش 
و اعتراض به حمله به ســفارت آذربایجان در تهران خبر دادند.

همچنین سخنگوی وزارت خارجه روسیه در واکنش به این حمله 
مسلحانه گفته »ما از حمله  به سفارت آذربایجان - که در آن یک 
مامور امنیتی جان باخت - شوکه شده ایم. ما به همتایان آذربایجانی 
تسلیت می گوییم و حمایت خود را ابراز می داریم.«همچنین مولود 
چاوش اوغلو وزیر خارجه ترکیه حمله مســلحانه به ســفارت 
جمهوری آذربایجان در تهران را محکوم کرد و در تماس با همتای 
آذربایجانی خود، بر همبستگی کشورش با جمهوری آذربایجان 

تاکید کرده است.

افزایش نرخ دلار و به تبع آن طلا و سکه در هفته گذشته باعث 
شد تا مردم نقدینگی شان را به طلا، سکه و شمش تبدیل کنند.

به گزارش اقتصادنیوز، عدم ثبات نرخ دلار و طلا سبب شده تا مردم هر لحظه 
احساس ناامنی کنند و این باعث شده تا  ۹۰ درصد خریداران در بازار به دلیل 
ترس از آینده سرمایه هایشان را روانه خرید سکه و طلا کنند.به نظر می رسد 
فعلًا »هیجان« جوّ حاکم بر بازار ارز، طلا و سکه است. بار دیگر دولت توسط نهاد 
پولی کشور به ناخدای بازار تبدیل شده و با سیاست های دستوری سعی بر کنترل 
بــازار دارد.پیش از این نیز دولت تلاش کرد با تغییر رئیس کل بانک مرکزی 
کنترل بازار را در دست بگیرد که این اتفاق نیز فضای بازار را تغییر داد. اما چنین 

تغییری حتی ۱۰ روز هم نتوانست فضای بازار را آرام نگه دارد.
آن طور که رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر شیراز می گوید: افزایش 
نرخ دلار و به تبع آن طلا و سکه در هفته گذشته باعث شد تا مردم نقدینگی 
شان را به طلا، سکه و شمش تبدیل کنند و این مهم باعث شد تا ۹۰ درصد 

مردم در بازار طلای شیراز به خرید سکه و طلای دست دوم رو بیاورند.
محمد زرین مهر در گفت و گو با ایلنا با اشاره به اینکه این گونه معاملات و 
خرید و فروش ها سود زیادی برای مغازه داران و طلا فروشان ندارد، می افزاید: 
صحبت های مســئولان دولتی باعث شده تا قیمت طلا کمی کاهش یابد و 
سکه هم حدود یک میلیون تومان ارزان شود که امیدواریم که این روند کاهشی 
همچنان ادامه داشته باشد.رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر شیراز در ادامه 
با اشاره به اینکه در حال حاضر بیش از ۹۰ درصد مردم در شیراز طلا را با هدف 
سرمایه گذاری خریداری می کنند، می افزاید: در صورتی که قیمت طلا به ثبات 

برسد امکان دارد که بازار طلا و جواهر در شیراز رونق بگیرد.
زرین مهر در ادامه با اشاره به اینکه در حال حاضر تمام مغازه داران طلا فروشی 
در شیراز از وضعیت بازار گلایه مندند، ادامه می دهد: متاسفانه افزایش روز به روز 
و لحظه ای قیمت طلا باعث شده تا مغازه داران تمام اجناس هایی را که می 
فروشند با قیمتی گران تر خریداری کنند و این مهم سبب شده که آن ها از سود 
در بازار جا بمانند.رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر شیراز با اشاره به اینکه 
مغازه داران به هیچ وجه فکر نمی کردند که قیمت طلا به شدت افزایش یابد، 
بیان می کند: با توجه به اینکه مغازه داران طلا فروشی بعد از اینکه کالایشان 

را می فروشند پولش را به طلا تبدیل می کنند اما گرانی های اخیر باعث شد تا 
مغازه داران با مشکلات متعددی مواجه شود و طلا فروشان شیراز دل خوشی از 

نوسانات قیمت طلا در بازار ندارند.
زرین مهر با اشاره به اینکه در شرایط فعلی بعضی از مغازه داران طلا اجاره می 

کنند، می گوید: هنوز اجاره طلا میان مردم جا نیفتاده است.
رئیس اتحادیه فروشندگان طلا و جواهر شیراز با اشاره به اینکه قیمت طلا و 
سکه همواره از چند سال گذشته تاکنون وجود دارد، خاطر نشان می کند: مغازه 
داران همواره به امید فردای بهتر فعالیت می کنند و مردم همواره از افزایش قیمت 
طلا استقبال می کنند و گرانی ها بعد از مدتی برای مردم جا می افتد و مردم در 

شرایط ثبات از خرید طلا استقبال می کنند.
زرین مهر با بیان  اینکه گرانی بیش از حد طلا را از سبد مردم خارج کرده، می 
گوید: متاسفانه سازمان امور مالیاتی مجوزهایی دریافت کرده است که به صورت 
مستقیم می تواند به دستگاه های پوز مغازه های طلا فروشی دسترسی پیدا کند 

که این مهم مشکلاتی را برای مغازه داران ایجاد کرده است.
وی با بیان اینکه سازمان امور مالیاتی هر تراکنشی را مبنای دریافت مالیات 
محاسبه می کند و اگر مغازه داران هر تراکنش دیگری به جزی خرید و فروش 
طلا انجام دهند باید مالیات آن را بپردازند، می گوید: این مهم باعث افزایش ۱۰ 
برابری مالیات مغازه های طلا فروشی شود و تمام مغازه داران طلا فروشی از 

این اتفاق به شدت شاکی اند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس گفت: در تولید 
داخلی خودرو اتفــاق خاصی نیفتاده و باز هم 
بودجه بالایی به تولید داخل اختصاص داده شده 
است. این موضوع نشان می دهد که انحصار 
بازار توسط دو خودروساز همچنان ادامه دارد. 
وقتی رییس جمهوری نیز بر این موضوع تاکید 

می کند، یعنی مهر تایید زده می شود.
فرهاد طهماســبی، عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس در مورد واردات خودرو بیان کرد: متاسفانه واردات 
خودرو صورت نگرفته است. دلیل این موضوع را نیز باید 
از دولت پرســید، تا امروز عملا در بحث واردات خودرو از 

سمت دولت خروجی ندیده ایم.به گزارش اقتصادآنلاین 
، وی ادامــه داد: گفتــه بودند این هفتــه واردات خودرو 
صورت می گیرد، ولی هنوز به دست مردم نرسیده است.  
طهماسبی در مورد افزایش بودجه برای تولیدات داخلی 
خــودرو اظهار کرد: در تولید داخل اتفاق خاصی نیفتاده و 
باز هم بودجه بالایی به تولید داخل اختصاص داده شده 
است. این موضوع نشان می دهد که انحصار بازار توسط دو 
خودروساز همچنان ادامه دارد. وقتی رییس جمهوری نیز بر 
این موضوع تاکید می کند، یعنی مهر تاییدی زده می شود. 
این نماینده در مورد نقش کمیسیون صنایع در روند واردات 
خودرو گفت: کمیسیون که نمی تواند وظیفه دولت را انجام 
دهد. قطعاً برخورد کردیم و می کنیم، سوال کردیم و بحث 
استیضاح وزیر را پیش کشــیدیم، اما صحن رای نداد و  
رییس جمهوری پشــت وزیر و شرایط ایستاد. در چنینی 
شرایطی کمیسیون چه می تواند انجام بدهد؟طهماسبی 
همچنین افزود: دولت وعده می  دهد که به زودی واردات 
خودرو انجام می شود ولی این اتفاق صورت نمی گیرد.او در 
ادامه توضیح داد: بخش عمده مشکل به دلیل تحریم ها 
است. البته این دلیل نمی شود که بگوییم زندگی مردم به 
تحریم گره خورده است. تحریم ها باید مدیریت شود و 

سوءمدیریت ما را به اینجا رسانده است.

بررسی تورم ماهانه در کشــور نشان می دهد افزایش قیمت 
ماهانه در تمام بخش ها به جز یک بخش صعودی بوده است. 
طبق داده های مرکز آمار مشاهده می شود تورم ماهانه سبزیجات 
و حمل و نقل بیشــترین سطح را در کشور داشته و بهداشت و 
درمان تنها بخشی بوده که تورم ماهانه کمتری را نسبت به آذر 

ماه تجربه کرده است.
به گزارش اقتصادنیوز، روند تورم در کشور صعودی شده و در بالاترین سطح خود 
در شش ماه نخست قرار گرفته است. شاخص قیمت مصرف کننده به نوعی مهم 
ترین علامت از وضعیت قیمت ها در کشور به حساب می آید که روند مقایسه آن 
با ماه قبل گوایی تورم ماهانه در کشور است.این شاخص در دی ماه امسال برابر 
با ۴.۳ درصد بوده و نسبت به 6 ماه گذشته بیشترین سطح را داشته است. تعمیم 
بررسی ها نشان می دهد در این مقطع تورم ماهانه کشور در این ماه بالاتر از ماه 

قبل بوده و در تمام شاخه های تورمی این رویداد قابلم مشاهده است.
رکوردزنی تورم ماهانه دی ماه

تورم ماهانه در دی ماه ۱۴۰۱ طبق آن چیزی که مرکز آمار اعلام کرده برابر با 
۴.۳ درصد به ثبت رسیده است. حذف ارز ترجیحی از برخی کالاها موجب شد تا 
تورم ماهانه در خرداد ماه برابر با ۱۲ درصد رقم خورده و به بالاترین سطح خود 
دست پیدا کند. پس از آن با اقدامات کنترلی قیمت و طبق آن چیزی که برخی 
حامیان سیاست دولت در این زمینه انتظار داشتند این تورم به نوعی تخلیه شده و 

در ماه قبل افزایش ماهانه خوراکی ها را برابر با صفر درصد رقم زد.
اما این موضوع آن قدرها دوام نیاورد. در بررسی های ماهانه تورم مشاهده می 
شود تورم خوراکی ها در دی ماه برابر با ۴.۱ درصد بوده و افزایش قابل ملاحظه را 
نسبت به آذر ماه داشته است. در این آمارها مشاهده می شود بیشترین تورم ماهانه 

در سه کالای مهم بوده است.
رکوردزنی در دو کالاهای مهم 

به طور کلی تورم ماهانه خوراکی ها و غیرخوراکی ها در دی ماه افزایش چشمگیر 
داشته اند. تفکیک آمارها نشان می دهد بیشترین رکوردهای تورمی در این ماه به 
»حمل و نقل« تعلق داشته که برابر با ۱۱.۹ درصد به ثبت رسیده است. دومین 
رکورد دار در این مقطع هم گروه »سبزیجات« بوده که رشد ماهانه آن معادل با 

۱۱.۷ درصد رقم خورده است.
در بررسی خوراکی ها مشــاهده می شود عمده بخش ها رشد قیمت قابل 
ملاحظه داشته اند. برای مثال تورم ماهانه »گوشت قرمز و سفید و فرآورده های 
آن«  تقریبا برابر با ۵.6 درصدرقم خورده و دومین افزایش مهم در خوراکی های 
دی ماه محسوب می شود. افزایش مهم بعدی به »میوه و خشکبار« متعلق بوده 

که برابر با ۵.۱ درصد به ثبت رسیده است.
در کنار ثبت رکوردهای تورمی در این ماه مشاهده می شود که افزایش تورم 

ماهانه در تمام کالاها به جز یک بخش قابل مشاهده بوده است.
افزایش تورم ماهانه در تمام گروه ها به جز یک بخش

بررسی شاخه های تورمی نشان می دهد، رشد ماهانه شاخص قیمت مصرف 
کننده در تمامی اقلام نسبت به آذر ماه بیشتر شده است. تنها بخشی که از این 
افزایش مستثنی بوده بهداشت و درمان است. تورم ماهانه این بخش در آذر ماه 
برابر با ۸.۸ درصد بوده و رکورد بالایی را در ماه قبل ثبت کرد. این در حالی است 
که در این ماه تورم ماهانه تقریبا ۴ واحد درصد کمتر شده و برابر با ۳.۹ درصد 

به ثبت رسیده است.
 طبق داده های مرکز آمار وزن این کالا در ســبد مصرفی خانوارهای کشور 
برابر با ۷.۱۴ درصد بوده است . به این معنا که در این ماه تورم ماهانه در ۹۲.۸6 
درصد از ســبد مصرفی خانوارها افزایش داشته ودر مقابل در بهداشت و درمان 

افزایشی نداشته است.

جزئیات  قتل یک دیپلمات در سفارت آذربایجان

بازار پرنوسان طلا در کشور 

عضو کمیسیون صنایع:

تورم »حمل و نقل» و »سبزیجات« رکورد زد

 احتمال تعطیلی سفارت  آذربایجان
 در تهران در پی حمله مسلحانه دیروز

گرانی بیش از حد، طلا را از سبد مردم خارج کرد

 دولت وعده واردات خودرو می دهد
 ولی انجام نمی شود

افزایش تورم در 90 درصد سبد خانوارها 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، گفت: متاسفانه 
اجرای طرح حذف ارز ترجیحی بدون توزیع یارانه 
به صورت کالابرگ الکترونیکی صورت گرفت و بر 
بازار اثر هم گذاشت و تاثیر آن هم آنطور که شاهد 
هستیم بیشتر از ارزیابی های اولیه مسئولان دولت 

بود.
سید کریم حسینی عضو کمیســیون اجتماعی مجلس در 
گفت وگو با ایلنا، در واکنش به این مساله که »علیرغم قانون 
مصوب مجلس در بودجه ۱۴۰۱ و تاکیدات مکرر رئیس جمهور 

امــا پرداخت یارانه در بودجــه ۱۴۰۲ نیز همچنان به صورت 
نقــدی آمده و خبری از کالابرگ الکترونیک در لایحه بودجه 
نیست«، گفت: یکی از دغدغه های نمایندگان از ابتدای زمانی 
که بحث حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی یا به عبارت دقیق تر توزیع 
عادلانه یارانه ها کــه در قالب ارز ترجیحی بر واردات پرداخت 
می شد، مطرح شد شیوه جایگزینی  آن برای مردم و در معیشت 
خانوارها بود چرا که این ارز برای کالاهای اساسی و دارو پرداخت 
می شد و مشخص بود این اقلام حتما از اجرای این طرح تاثیر 
خواهد پذیرفت.وی ادامه داد: مجلس شورای اسلامی در جریان 

بررسی و تصویب لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ که این مساله در آن 
آمده بود، پرداخت یارانه به صورت کالابرگ الکترونیکی را شرط 
اجرای این تصمیم قرار داد تا کار به نحوی انجام شود که بازار در 
اثر تغییر شیوه پرداخت ارز ترجیحی و افزایش مبلغ یارانه نقدی 

تورم تازه ای را تجربه نکند.
نماینده مردم اهواز در ادامه عنوان کرد: ولی متاسفانه این کار 
صورت گرفت و بر بازار اثر هم گذاشت و تاثیر آن هم آنطور که 
شاهد هستیم بیشتر از ارزیابی های اولیه مسئولان دولت بود. 
الان هم طرح توزیع یارانه به صورت کالابرگ الکترونیک هم 

دربخش بسیار مختصری به صورت آزمایشی آغاز شده و الان 
در بخش بسیار مختصری بحث کالابرگ ها به شکل پایلوت 
توزیع شده و طبیعی است که با توجه به نبود زیرساخت و تلاش 
دولت برای ایجاد آن اجرای این طرح در گام اولیه با مشکلاتی 
مواجه باشد.وی تصریح کرد: اکنون هم در بررسی بودجه ۱۴۰۲ 
قطعا باید به عنوان یک جایگزین به آن بپردازیم، حتی اگر دارای 
اشکالاتی است، تلاش شود تا این موارد رفع شود که البته وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی در تلاش برای رفع این موارد است تا 

بتوانیم بحث کالابرگ الکترونیک را اجرایی کنیم.

عضو کمیسیون اجتماعی همچنین ابراز داشت: البته من اخیرا 
صحبت هایی از وزیر محترم تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیدم که 
طی آن این طرح در برخی نقاط کشــور تا پایان سال اجرایی 
خواهد شد.حسینی در واکنش به اینکه کالابرگ الکترونیکی 
در بودجه ۱۴۰۲ نیامده است، گفت: حتما نمانیدگان مجلس در 
بررسی هایی که کمیسیون های تخصصی روی بودجه خواهند 
داشت و همینطور بررسی  جزئیات بودجه در کمیسیون تلفیق و 
پس از آن در صحن علنی رقم می خورد از طریق رایزنی با دولت 

به این موضوع خواهیم پرداخت.

»کالابرگ الکترونیک« شرط حذف ارز ترجیحی بود که اجرا نشد

مسیح کشاورز گفت: هنگامی که قیمت برنج در بازار بالا می رود 
برای متعادل سازی قیمت ها اقدام به اختلاط برنج کیفی با نوعی 
برنج ارزان تر می کنند. ۲ نوع تخلیط برنج ایرانی با خارجی و برنج 
ایرانی با ایرانی را در کشور داریم. برنج های پاکستانی که از نظر 
ظاهری نزدیک به برنج ایرانی هستند برای تخلیط وارد می شوند 
و این بستگی به انصاف افراد دارد که به چه میزان این تخلیط را 

انجام دهند.
نزدیک به یک دهه است که از تخلیط برنج ایرانی با خارجی و برنج درجه ۱ و 
۲ می گذرد. درحالی که باید واردات برنج خارجی به شهرهای شمالی ممنوع باشد 
و با متخلفان برخورد شود اما به راحتی برنج هندی و پاکستانی در شمال ایران 
در دسترس است و گاهی محلی های این شهرها اقدام به تخلیط برنج های خود 
با این برنج های وارداتی می کنند. گسترش نیوز پیرامون این موضوع با مسیح 
کشاورز، دبیر انجمن واردکنندگان برنج به گفتگو پرداخته است. با ما همراه باشید.

مسیح کشاورز، دبیر انجمن واردکنندگان برنج پیرامون تخلیط برنج در ۳ استان 
شمالی کشور به گسترش نیوز گفت: هنگامی که قیمت برنج در بازار بالا می رود 
برای متعادل سازی قیمت ها اقدام به اختلاط برنج کیفی با نوعی برنج ارزان تر می 
کنند. ۲ نوع تخلیط برنج ایرانی با خارجی و برنج ایرانی با ایرانی را در کشور داریم. 

برنج های پاکستانی که از نظر ظاهری نزدیک به برنج ایرانی هستند به استان های 
شمالی ما برای تخلیط وارد می شوند و این بستگی به انصاف افراد دارد که به چه 
میزان این تخلیط را انجام دهند اما در مجموع این موضوع درست نیست که در 
استان های شمالی ما که مصرف برنج خارجی بسیار کم است، برنج خارجی وارد 

شود و مسئولان باید به این موضوع رسیدگی کنند.
تصمیمات ناگهانی آرامش بازار را برهم می زند

مسیح کشــاورز در رابطه با رفع ممنوعیت واردات برنج بیان کرد: زمانی که بازار 
در آرامش است ورود دولت تنها آرامش این بخش را بهم می زند. تصمیم ناگهانی 

ممنوعیت برنج تصمیمی غیر کارشناسانه بود که باعث برهم خوردن نظم در بازار برنج 
شد. هنوز مشخص نیست که این تصمیمات یک شبه و غیر کارشناسی را چه افرادی 
می گیرند که پاسخگوی بی نظمی بازار باشند.وی در رابطه با تاثیر ممنوعیت واردات 
برنج بر بازار خاطر نشان کرد: همیشه در زمان ممنوعیت واردات برنج شاهد افزایش و 
گرانی این محصول هستیم. بعد از مدتی دچار کمبود برنج می شویم که برنج ایرانی 
هم متاثر از این موضوع افزایش قیمت پیدا می کند. ما همه این موارد را با مسئولان 

مربوطه در میان گذاشتیم و امیدواریم دیگر شاهد تصمیمات این چنینی نباشیم.
پاکستان رفیق نیمه راه بازار برنج

دبیر انجمن واردکنندگان برنج افزود: در زمان ممنوعیت واردات برنج ما کمبود 
بازار را از پاکســتان تامین می کردیم. این در حالی است که ما در جلسه ای که 
ممنوعیت واردات برنج از هند اعلام شد، اعلام کردیم که با وزارت جهاد کشاورزی 
همراهی کرده و سعی می کنیم این بخش از نیاز کشور را از پاکستان وارد کنیم 
اما در همان زمان نگرانی این موضوع را داشــتیم که  پاکســتانی ها از این فضا 
سوء استفاده نکنند و ما دوباره دچار مشکل بشویم. متاسفانه طرف های پاکستانی 
قیمت ها را مقداری افزایش دادند و ما هم نتوانستیم مقدار مورد نیاز را از پاکستان 
وارد کنیم. تا زمانیکه ثبت ســفارش برای پاکستان نیز بسته شد و دیگر امکان 

واردات برنج از پاکستان ممکن نبود.

کشاورز در انتقاد از صحبت های اخیر شهیاد آبنار، مدیرکل دفتر بازرگانی کالاهای 
کشــاورزی وزارت جهاد کشاورزی مبنی بر اینکه با لغو ممنوعیت واردت برنج 
ظرف حدود ۲۴ ســاعت حدود ۱۰۰ هزار تن ثبت ســفارش انواع برنج خارجی 
صورت گرفته است، اظهار داشت: اگر این ۱۰۰ هزار تن انجام شده باشد، ویرایش 
ثبت سفارش های قدیمی واردات برنج بوده است. در واقع واردکنندگان اصلاحیه 
ثبت سفارش خود را انجام دادند. این در حالی است که تا این لحظه هیچ ثبت 
سفارش برای واردات برنج هنوز انجام نشده و ثبت سفارش برنج همچنان متوقف 

مانده است.
دبیر انجمن واردکنندگان برنج درباره تایید نشدن ثبت سفارش های قدیمی در 
پایان ادامه داد: بانک مرکزی به تمام کالاها ارز اختصاص داده اســت. اگر ثبت 
ســفارش های قدیمی ما تایید شده است به دلیل عدم تخصیص ارز است که 
هنوز به برنج تعلق نگرفته است. علت این موضوع نیز این است که وزارت جهاد 
کشاورزی از بانک مرکزی خواسته تا زمانی که از شرایط عرضه برنج های وارد 
شده مطمئن نشدند ارزی به واردکنندگان برنج تعلق نگیرد. اکنون حدود ۴۰ هزار 
تن برنج خارجی در بنادر در حال وصول است و امکان ترخیص آن فراهم می شود. 
این تصمیم نیز اشتباه است زیرا نظارت باید در کنار فعالیت های دیگر باشد نه 

موردی که بازار را به طور کامل تعطیل کند.

نامرغوب های  وارداتی در کیسه برنج ایرانی
دبیر انجمن واردکنندگان برنج؛
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